
Spm. nr. S 5347

Til fødevareministeren (7/9 04) af:

Keld Albrechtsen (EL):

»Kan ministeren forsikre, at Danmark gør alt, hvad der overhovedet er muligt, for at hindre godkendelse af de 17 GMO-

majsafgrøder, som omtales i Ritzaus telegram af 6. september 2004 kl. 12.20?«

Begrundelse

Der henvises til ovennævnte telegram fra Ritzau, som skriver, at Kommissionen sandsynligvis i denne uge vil tillade, at 

17 typer genmodificerede majs plantes i hele Europa. På Kommissionens møde nu her på onsdag den 8. september 2004 

skal Kommissionen eventuelt vurdere, om disse 17 typer af GMO-majsen Monsanto skal indskrives i det såkaldte fælles 

katalog, der er en samlet oversigt over tilladte frø-typer.

Svar (16/9 04)

Fødevareministeren (Hans Christian Schmidt):

Vi har ikke kunnet hindre optagelsen af de 17 GMO-majssorter. Det fremgår af det notat jeg oversendte til Udvalget for 

Fødevarer, Landbrug og Fiskeri i august måned (Alm. del - bilag 1144). Emnet har i forskellige afskygninger været 

belyst flere gange før.

Jeg kan blandt andet henvise til daværende Fødevareminister Henrik Dam Kristensens svar af 20. august 1999 på det af 

Hr. Keld Albrechtsen stillede spørgsmål S 2869, hvoraf blandt andet fremgår: »I ændringsdirektivet er reglen om 

optagelse af sorter på den fælles sortsliste over landbrugsplantearter den 31. december i det andet år efter 

sortslistegodkendelse i en medlemsstat bortfaldet. Alle sorter vil således umiddelbart kunne optages på den fælles 

sortsliste efter optagelse på sortsliste i en medlemsstat (artikel 6, stk. 8 i ændringsdirektivet).« 

Det forhold, at den daværende Kommission godkendte de pågældende GMO-majssorter i 1998, har således muliggjort 

optagelse af sorterne på først en national sortsliste og efterfølgende den fælles sortsliste.

Kommissionen har nu optaget disse GMO-majssorter på den fælles sortsliste. Samtidig har Kommissionen ikke kunnet 

nå til enighed om at fremsætte et forslag om grænseværdier for mærkning af GMO i frø.

Den danske holdning er uændret, at kommende grænseværdier skal svare til detektionsgrænsen (0,1).

Jeg kan i den forbindelse oplyse, at jeg agter at tage sameksistensproblematikken op på et kommende rådsmøde.

Det forhold, at der er optaget GMO-sorter på den fælles sortsliste, understreger vigtigheden af den sameksistenslov som 

aftalepartierne fik på plads før sommerferien.
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